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Referat Tilgængelighedsrådsmøde  

 

Dato: torsdag den 26. oktober kl. 15.00 – 18.00. 

 

Mødet foregik på DokkX med rundvisning kl. 15-16.  

Efterfølgende ordinært møde ved DokkX. 

 

Deltagere: Formand Polly Dutschke (S, Byrådet), Jørgen Bak (Dansk Blinde-

samfund), Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid), Per Thoft Kærsgaard 

(MTM), Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap) og Rie 

Ollendorff (BA). 

 

Afbud: Næstformand Mogens Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland) & 

Dorthe Laustsen (PTU). 

 

Dagsorden  

 

Kl. 15.00. Rundvisning på DokkX 

 

Vi fik en rundvisning i DokkX af Kirsten Rud Bentholm, hvor vi så udstillingen 

’Velfærdsteknologi som bofælle’. Se mere om udstillingen på DokkX hjem-

meside: Velfærdsteknologi som bofælle (aarhus.dk) 

 

Kl. 15.50. Pause 

 

Kl. 16.00. Godkendt referat  

Referatet er udsendt, kommentarer indarbejdet og godkendt. 

 

Kl. 16.05. Sekretariatsbetjeningen er flyttet til MTM mm. 

Orientering.  

• Sekretariatsbetjeningen er flyttet til MTM den 1. oktober 2023. Rie er 

placeret ved Vejanlæg, Byrum, på Blixens.  

• Rie er derudover udpeget som forperson for Vejregelgruppen Til-

gængelighed ved Vejdirektoratet, og repræsenterer Aarhus Kom-

mune.  

• Rie tager til Oslo for at holde et oplæg på en konference ved KS, i 

forhold til Tilgængelighedsrådets arbejde ved Aarhus Kommune.  

 

Kl. 16.10 Projekt om ny digital service, der viser tilgængelighed i byen 

Orientering v. Rie.   

Rie har været i gang med at undersøge om Aarhus Kommune kan påtage 

sig opstart af opgaven omkring ’ny digital service, der viser tilgængelighed i 

byen’.  

Der er afholdt møder med ITK, ved Borgerservice for at undersøge om de 

ser muligheder i opgaven.  
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Og der er holdt møde med Digitalisering i MTM for at afdække hvilke drifts-

opgaver der kan ligge hvis projektet går i luften.   

Der er flere spørgsmål der skal besvares herunder: 
- Hvem ejer den digitale service, når den en gang er der? 
- Hvem får magistratsafdelingerne til at lægge data ind i den og ajourføre 

data? 
- Hvem tager mod fejlmeddelelser og har kontakten til den leverandør 

(ITK), der skal rette fejl? 
- Hvem har et budget til drift af løsningen, når den er i luften?  
- Hvem tager imod og behandler ændringsønsker til løsningen? 
- Hvordan inddrages Tilgængelighedsrådet i udformningen af portalen? 
- Hvad koster det i arbejdstid at holde portalen ajour med information? 
- Hvordan gør vi brugerne opmærksomme på portalen og får dem til at 

bruge den? 
- Med mere. 

 

Der er OPI-puljemidler som vi muligvis kan søge. Rie tager kontakt til Marie 

Friborg, Digitaliserings afd. Marie sidder i VT-OPI-sekretariatet, der behand-

ler ansøgningerne. Vi er opmærksomme på, at der stilles store krav til OPI-

ansøgningen, f.eks. at projektet skal give et positivt afkast. 

 
Hvis ikke OPI-puljen, er der andre puljer der kan søges? 
 

Rie fortsætter med at afdække opgaven. 

 

Kl. 16.25 Tilgængelighedsstrategi i øvrige magistratsafdelinger  

Orientering v. Rie.   

Magistraten traf en beslutning den 2. marts 2023. Ansøgningen om at blive 

udnævnt som Europæisk Tilgængeligheds By i 2023 er blevet udsat, bl.a. 

med begrundelsen at arbejdet med ansøgningen har vist sig mere omfangs-

rigt end forventet, og det vil bl.a. indebære en væsentligt større og ressour-

cekrævende indsats fra magistratsafdelingerne. 

Til gengæld er det besluttet at magistratsafdelingerne skal fokusere på at 

udvikle "strategiske handlingsplaner".  

Siden Magistraten traf beslutningen, er der sket flere markante ændringer, 

som kan få betydning for måden, vi skal tilgå opgaven på. Det gælder b.la. 

samlingen af Ejendomme i MTM men også et bredere syn på tilgængelighed 

i alle magistratsafdelinger, der ikke kun omhandler det fysiske.  

 

På den baggrund er der behov for få en ny ledelsesmæssig retning på opga-

ven. Rie er i gang med at undersøge hvordan opgaven fremad kan skrues 

sammen.  

 

Jørgen Baks kommentar på mødet: Når der dannes en ny forvaltning, er det 

vigtigt at de kender til os, at vi gør opmærksom på vores eksistens.  
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Kl. 16.40. Vestereng Aarhus Nord. V. Polly 

Fokus på tilgængeligheden for kørestolsbruger såvel rollator brugere i områ-

det ved Polly. 

 

Vestereng er et fint rekreativt område, der ikke er så tilgængeligt. Der er 

mange ældre borgere i området, men der er mudret og ikke så tilgængeligt. 

Der bør plantes flere træer, og tænkes mere rekreativt.  

 

Morten: Spørgsmålet er om Polly skal rejse spørgsmålet politisk. Der kom-

mer mere tryk på området på sigt. Sport og Fritid har også fokus på området 

ift. idrætsfaciliteter.  

Spørgsmålet er hvad man vil med området? Lige nu er der ingen konkrete 

planer.  

 

Polly går videre ad den politiske vej. Hvis projektet bliver til noget, vil Tilgæn-

gelighedsrådet gerne inddrages.  

 

Kl. 16.55. Uddybning af budgettet for tilgængelighedsruter 
På sidste møde var der et ønske om en uddybning af budgettet for tilgænge-
lighedsruter. Herunder hvordan midlerne ønskes anvendt. Gustav Friis har 
fremsendt en udvidet beskrivelse. Se bilag. Notat om anvendelse af midler 
fra tilgængelighedspuljen 2024. 
 
Jørgen: Fint notat fra Gustav. Der bør være en diskussion af hvad midlerne 
anvendes til, så det ikke kun er drift men også nye tiltag. F.eks. reetablere af 
eksisterende ledelinjer.  
 
Alle: Fint.  

 

Kl. 17.05. Samarbejde mlm Tilgængelighedsråd og forskningsprojektet 

Universelt design i praksis. 

Sidse Grangaard har fremsendt et mere uddybende materiale til godken-

delse ved rådet. Se Bilag.  

 

Jørgen: Det bør medtages i forskningsprojektet hvad man forventer af bru-

gerrepræsentanter i sådanne projekter? Hvad kan man forvente når bru-

gerne inddrages? Hvordan anvender man brugerinvolvering? Bliver nogle 

brugergrupper fremhævet frem fra andre?  

Jørgen sender et lille notat til Rie som kan videresendes til Sidse. 

 

Morten og Rie aftaler et møde med Hanne Storvang, Kongelunden da Sidse 

er interesseret i at deltage i projekterne: Stadion og Sportens Hus.  

 

Kl. 17.15. Update Ungdomskredsen  

Lidt historik: Ungdomskredsen i Dansk Handicap Forbund har fået en ide til, 

hvordan vi kan gøre tilgængeligheden bedre i butikker, virksomheder og ud-

dannelsesinstitutioner, når man har et bevægelseshandicap. 
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Ungdomskredsen har derfor fået udarbejdet et logo, som skal associere en 

person i en kørestol med en positiv tilgang til livet. 

Ungdomskredsen har modtaget 10.000 kr. fra Tilgængelighedsrådet i no-

vember 2022 til projektet. 

 

Tilgængelighedsrådet har efterspurgt hvordan det går med projektet: 

 

Ann-Katrine Kviesgaard. Formand for ungdomskredsen Dansk Handicap 

Forbund skriver: 

Vi er så småt gået i gang. Men vi har et arrangement i oktober for ungdoms-

kredsens medlemmer og tours in wheels. Hvor vi skal ud og tjekke tilgænge-

ligheden i Aarhus, og vurdere hvilke steder der kvalificerer sig til et tilgænge-

lighedsmærke. Vi er desværre blevet negativt overrasket på steder som ori-

enterede os om at de var tilgængelige. Det var lige en lille update så i ved vi 

er i gang. 

 

Rie kontakter ungdomskredsen til februar 24 for at høre hvordan det går 

med projektet. 

 

Kl. 17.20. Status på projekter v. Rie.  

 

• Status på projekter 

• Link til handicapparkering og link til klagemuligheder ift. handicap-

parkering er indsat på Tilgængelighedsrådets hjemmeside. Se link: 

Tilgængelighedsrådet (aarhus.dk) 

 

Temadage næste år. Ift. tilgængelighed. 

 

Kredsløb: Jørgen har sendt tre mails til Rie der videresendes til TG-rådet til 

orientering.  

 

BRT-projektet. Jørgen vil meget gerne involveres i projektet. 

 

Kl. 17.45. Evt.  

 
Næste Tilgængelighedsrådsmøde: Man 18.12.2023 Kl. 13.00 – 16.30. 
 

Bilag: 

• Godkendt referat 2023-08-27. 

• Notat om anvendelse af midler fra tilgængelighedspuljen 2024 
o Bilag 1 - Præsentation af den blå tilgængelighedsrute 

o Bilag 2 - Præsentation af den røde tilgængelighedsrute 

o Bilag 3 - Tilgængelige fodgængerruter juli 2023 

• 2023 Oktober Status på projekter. 

• Projektbeskrivelse UD i praksis. Opdateret 231008  

https://www.aarhus.dk/demokrati/politik/raad-og-naevn/specifikke-maalgrupper/tilgaengelighedsraadet/

